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Zápis z jednání Výkonného výboru AKVŠ 

dne 23. a 24. 2. 2023 
 

(před a po výroční konferenci na ČZU) 

  

Přítomni: M. Bočková (MB), B. Jankovská (BJ), J. Jirát (JJ), J. Kříž (JK), H. Landová (HL),  

R. Římanová (RŘ), L. Panchártek Suchá (LPS), V. Šubrta (VŠu), J. Vencláková (JV) 

Hosté 23. 2.: K. Paulová (KP), V. Drtinová (VD) 

  

1. Příprava VK 2023 

• VŠu navrhl přidat bod „CARDS – reflexe“ do programu VK a představil hlavní body své prezentace (viz 

příloha k zápisu z VK v Interní sekci na webu). Vyzval VV k diskuzi nad prezentací. 

• RŘ – role knihovny (dle analýzy z CRP): určitě zůstává role akviziční, evidenční, vzdělávací, ale bohužel 60 % 

akademiků vůbec s knihovnou nespolupracuje. Je to disproporce, která není v zahraničí obvyklá. Velká role 

VŠ knihoven je tedy tradičně role moderování akvizičního procesu a nově úkol zavádění virtuálních 

konsorciálních referenčních služeb (např. tzv. informační kiosky fungující po zavírací době knihoven od 

18:00 v Rakousku/Německu). Pro české VŠ knihovny je signifikantní, že máme dobré knihovní systémy, ale 

nikdy se u nás neimplementovaly jejich moduly pro sdílené referenční služby, CARDS by v tomto mohl hodně 

pomoci. 

• BJ – CARDS vyřeší mj. roztříštěnost vyhledávání zdrojů (že je to pro akademiky i studenty problém, 

vyplynulo ze zpětné vazby z dotazníků CRP). 

• MB – akademici vědí, co děláme a nabízíme, ale nemají čas to vše číst a vstřebávat.  

• JK – vnímá jako problém nekoncepční přístup k průběžnému nastavování rolí knihovny ve vztahu k vedení 

školy/fakulty. 

• RŘ – argument pro AS, který podpořil nákup Almy: budeme mít stejné rozhraní jako světové univerzity – 

jednotnost přinese velký benefit. 

• JV – souhlasí s jednotností jako největším plusem. 

• HL – projekt nás dotlačí udělat věci, které jsme dosud nedělali. 

• HL – shrnutí – vzkaz pro ředitele: Jako VV vidíme tato a tato rizika, protože máme větší vhled do projektu  

a jeho příprav, uděláme všechno pro to, abychom je eliminovali. 

O: VV 

 

2. Integrace předsedkyň PS do komunikačních kanálů a jednání VV 

• Návrh RŘ: více integrovat předsedkyně pracovních skupin do fungování VV (zařazení do mailing listu 

asociace@cesnet.cz, zapojení do VV Teamsů, pravidelná účast na jednáních) – celý VV se vyjádřil souhlasně, 

Předsedkyně PS se budou účastnit všech jednání VV, na začátku budou mít rezervovaný čas pro vystoupení, 

pak možnost se odpojit, či zůstat.  

• VŠu připozve předsedkyně na již naplánovaná online jednání a přiřadí obě i do Teamsů (úkol). HL obě 

vedoucí připojí do WA a konference asociace@cesnet.cz.  

O: VV 
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ÚaT: 1. Zařadit předsedkyně PS do MS Teams a poslat jim pozvánky na již naplánovaná online jednání 

– VŠu do 10. 3. 2023. Update k 10. 3. – úkol splněn. 

2. Zařadit předsedkyně PS do konference asociace@cesnet.cz a obou WA skupin – HL do 28. 2. 

2023. Update k 10. 3. – úkol splněn. 

 

3. Nový člen 

• Zájem o členství v AKVŠ projevila Vysoká škola technická a ekonomická v Českých Budějovicích. 

• VV jednomyslně schválil přijetí nového člena. 

O: HL 

ÚaT: 1. Poslat novému členovi fakturu na členský příspěvek – HL do 31. 3. 2023. 

 

4. PS IVIG 

• KP – dotaz na výjezd do zahraničí – odpověď: pracovní skupiny mají nárok na jeden výjezd na skupinu  

a rok hrazený z rozpočtu asociace. PS si bude rozhodovat o tom, kdo a kam pojede. Podmínky stejné jako 

pro cesty podpořené z FPZC. 

• PS IVIG bude pořádat na začátku září Seminář IVIG – má VV zájem o to tam něco řešit? VV se zamyslí a dá 

vědět. 

• RŘ – podnět: 60 % procent akademiků, kteří nespolupracují při výuce s knihovnou – zjistit, jak to dokázali 

tam, kde jsou tato spolupráce funguje. Možná cesta vede přes nová média. 

• VŠu – jaká témata IG jsou na VŠ zpracována jako e-learningový kurz – zjistit u členů PS. Námět: proč si na 

každé škole kurzy vytvářejí sami, proč se to nedělá dohromady? 

• UK tvoří sérii patnáctiminutových kurzů pro doktorandy. 

• Nová norma na citování – výklad bude jaře. 

• Výzva k zamyšlení pro PS: využití česko-německé knihovnické spolupráce (do 2025) – např. reciproční 

zajištění webináře? 

• Komunikační strategie asociace – propagace práce PS směrem ke komunitě – příspěvek na FB poslat Lucii 

Štrosové na ČZU. 

O: KP  

 

 

Pokračování 24. 2. 2023: 

 

 

5. CARDS 

• Na VK se potvrdil mandát VV jako neoficiálního zástupce VŠ knihoven při jednáních ohledně CARDS. 

• Termín pro online schůzku VV s NTK po schůzkách jednotlivých škol: úterý 11. 4. od 11:00 přes Zoom.  

O: VV  
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6. Zpětná vazba členů na roční fungování VV 

• VŠu požádal členy VV o zpětnou vazbu na dosavadní fungování VV.  

• Všichni členové VV ocenili především přátelskou a otevřenou atmosféru, vzájemnou komunikaci.  

• Následují vybrané náměty na změny a vyjádření preferencí ohledně formy (online/prezenční), místa jednání 

(Praha/Brno/regiony) a jejich frekvence. 

• HL: navrhuje pravidelné hodinové online schůzky doplnit i prezenčním celodenním jednáním a mít program 

k dispozici s předstihem, aby byl čas na přípravu. Na kontrolu úkolů vytvořit v Teamsech „todo list“. 

• MB: práce pro VV se nahromadila, je třeba prioritizovat.  

• HL: s odkazem na velké množství práce – návrh na vtažení ředitelů do konkrétních úkolů.  

• RŘ: jednodenní prezenční setkání 1x za 2 měsíce podporuje, navrhuje spojení distribuce úkolů s právem veta.  

• JJ: cestování je někdy problematické, preferuje online schůzky, protože je větší šance se zúčastnit. 

• LPS: asociace je v činnostech široce rozkročená, je třeba zastropovat a soustředit se na nosné téma, 

podporuje prezenční jednání 1x za čtvrt roku. 

• JV: souhlasí s tím, že se práce kumuluje, sama plánuje jiný způsob organizace stáží, prezenční setkávání 

nevadí 1x za 2 měsíce. 

• JK: preferuje osobní setkávání, i 1x za měsíc, nevadí mu dojíždění. 

• BJ: online jednání nevadí i delší než 1 h, prezenční setkání 1x za 3 měsíce také v pořádku (pokud budou na 

UPCE, možno i častější). Není problém přepisovat úkoly ze zápisu do „todo listu“. 

• VŠu: návrh na rozlišení schůzek statusových (online) a schůzek prezenčních, kde se bude intenzivně 

pracovat. Činnosti asociace jsou opravdu rozsáhlé a je třeba rozlišovat, co by měl řešit VV, co PS apod. 

 

• Prezenční jednání proběhne 20. 4. na UPCE, od 9:30 – 15:00 a pak 7. 6. na setkání ředitelů. 

  

O: VV  

ÚaT: 1. Přidat do Teamsů, do týmu Porady, „todo list“ pro kontrolu úkolů. – VŠu do 7. 3. 2023. 

Update k 10. 3. – úkol splněn. 

2. Po každém schválení zápisu přepsat úkoly do „todo listu“ – BJ průběžně. 

 

6. CRP KaBL 

• Je hotový výstup ohledně právní analýzy e-učebnic v rámci CRP (doc. Matěj Myška) – MB přepošle RŘ, VŠu, 

JK a A. Horecké. 

• K e-učebnicím by se mohl vázat případný CRP na příští rok. 

• HL na obhajobě CRP diskutovala s úředníky z MŠMT o tom, že na r. 2023 nebyly vypsány priority vhodné pro 

VŠ knihovny – HL s MŠMT tedy zahájí jednání (VŠu v kopii). Poznámka RŘ: je nutné najít vazbu na 

Strategický záměr MŠMT 2021–25 (úkol s termínem do 10. 3.) a pro MŠMT to připravit a doložit výstupy za 

rok 2022. 

• Úkol pro HL: v Teamsech ČZU vytvořit nový kanál Výstupy a do něj vložit soubor doporučení, souhrnné 

zprávy za dotazníky a souhrn z focus groups. 

O: MB, HL 

ÚaT: 1. Přeposlat analýzu doc. Myšky RŘ, VŠu, JK a A. Horecké – MB do 8. 3. 2023. 

2. Projít Strategický záměr MŠMT a najít vazbu na vypsání CRP priority vhodné pro VŠ knihovny – 

RŘ do 10. 3. 2023. 

3. Zahájit komunikaci s MŠMT ohledně vypsání priority CRP vhodné pro VŠ knihovny – HL do 20. 

3. 2023. 

4. V CRP Teamsech ČZU vytvořit nový kanál Výstupy a naplnit ho – HL do 15. 3. 2023. 
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7. Nová témata v knihovnách 

• VŠu otevřel diskuzi bez nároku na vygenerování úkolu či výstupu. 

• Nová témata v knihovnách v současnosti otevírá a diskutuje tzv. inkubátor (bývalá pracovní skupina při 
CARDS). Snaha o zastoupení všech typů knihoven, včetně odborníků a oborových škol. Důležitým cílem je 
potkávání se s lidmi z oboru i mimo něj a „síťování“.  

• V diskuzích o tomto tématu se stále vrací konference CASLIN a její formát. 

• Prozatím VV tuto problematiku „přenechá“ inkubátoru. Nicméně v inkubátoru bude i nadále participovat 
VŠu (neformální leader) a JK.  

• HL – s existencí a udržováním inkubátoru souhlasí, ale zároveň potřebujeme něco, co bude více zaměřeno na 
rozvoj VŠ knihoven ve službách teď a ne za 5–10 let. 

• RŘ, HL – nutné je pracovat s konkrétními výsledky z CRP, vygenerovali se šikovní kolegové (4 pracovní 

týmy), vygenerovala se témata. Návrh od MB – dát všem týmům i pracovním skupinám asociace výstupy  

z CRP a nějak je vytěžit. 

• Mikrotým „Služby“ vedla ČZU – padl návrh na transformaci mikrotýmu na oficiální Pracovní skupinu Služby 

pod asociací. HL se zeptá na názor svých dvou kolegyň, které vedly mikrotým, a na příštím jednání přednese 

jejich pohled. 

O: VV 

ÚaT: 1. Dotázat se M. Konečné a P. Dvořákové na možnost transformace CRP mikrotýmu Služby na 

pracovní skupinu pod asociací – HL do 31. 3. 2023. 

  

8. Definice „projektů“ VV a ustanovení odpovědných osob 

1. BA 2023 – MB 
2. KAM 2023 – JK 
3. FPZC – BJ 
4. Web, zápisy, todo list – BJ 
5. Stáže – JV 
6. CARDS – VŠu 
7. E-učebnice – RŘ 
8. Setkání ředitelů, VK – HL 
9. Berlín – MB 
10. PS EIZ – LPS 
11. PS OS – VD 
12. PS IVIG – KP 
13. Digitalizace archivu asociace – předsednictvo (v létě bude první setkání) 
14. Statistiky – JK 
15. Redesign webu – BJ, VŠu, HL + Stanislav Vojíř 

O:  VV ad. 

 

9. PR, komunikace směrem ven 

• VŠu – z komunikačních kanálů by mělo být jasné, co asociace dělá. 

• RŘ – se současným stavem webu je spokojená. 

• MB – redesign by pojala komplexněji. 

• HL – je nutné se zeptat komunity, odkud chtějí od nás dostávat informace. Teď je v rozpočtu částka na 

překlopení webu do nové šablony. Musíme si ujasnit, co chceme archivovat (uchovat), co chceme 

prezentovat. Úkol pro HL: zajistit konzultaci s externistou ke komunikační strategii. 

• RŘ – úkol: založit pro asociaci prostor v repozitáři Zenodo a uložit tam datasety z CRP. Postupně tam 

budeme ukládat i všechny další dokumenty týkající se fungování AKVŠ. 
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O: VV 

ÚaT: 1. Zajistit konzultaci s externistou ke komunikační strategii – HL do 20. 4. 2023. 

2. Založit v repozitáři Zenodo prostor pro uchovávání dat AKVŠ – RŘ do 31. 3. 2023. 

 

10. KAM 2023 

• Termín daný a zarezervovaný, VV zůstává po KAM na Kraví Hoře. 

• Schůzka organizačního výboru proběhla 1. 12. (HL, JK, MB, IŠ, VŠu) – vyšlo se z dotazníků z minulého roku, 

téma „zpátky k sobě“ – lektorka Marcela Leugnerová (v 2. polovině února potvrdila, takže bude následovat 

schůzka v březnu).  

• HL pošle výkonnému výboru zpětnou vazbu z KAM 2022. 

O: JK, HL 

ÚaT: 1. Poslat VV zpětnou vazbu z KAM 2022 – HL do 15. 3. 2023. 

 

11. Různé 

• JJ se stal členem EBSCO Advisory Boardu. 

• Připravit vyhlášení FPZC k 1. 3. (BJ + JK). Update k 1. 3.: splněno. 

 

 

 

Příští jednání VV: Statusová schůzka online v pátek 31. 3. od 8:30 

Zapsala: B. Jankovská 

Schválil: V. Šubrta 

 


